
List 49. 

Gospodarske stvari. 

Veliki zbor kmetijske družbe 
v Ljubljani 24. novembra t. 1. 

Po kratkih črticah, s kterimi smo v poslednjem 
listu opisali obravnave zborove, hočemo danes bolj na 
drobno govoriti o njih. 

Rekli smo že, da je zboru predsedoval g. dr. E t b . 
C o s t a , ki je z dobroznano svojo parlamentarično iz
urjenostjo vodil obravnave tako izvrstno , da se je zelo 
obširni program ob poli osmih-zvečer dognal do konca 
izvzemši le dve sporočili, ki se boste v natisu padali 
udom. Zbor je predsednik -začel z ogovorom (nemškimi 
in slovenskim), v kterem jjeii pozdravil oSSto zbrane ude 
poljedelske in gozdarske vrste, in še posebno veselje 
razodel nad teiar,^a je prišlo v^zbor 8 predstojnikov 
poddrufcnic (gosp. dekan P o l j a k iz Leskovca, gosp. 
D e r m e l iz Boštajna, gosp. K o t n i k iz Vrhnike, gosp. 
K. S e i t n e r iz Save, gosp. H o man iz Radoljce, gosp. 
L. J u g o v i c iz Kranja, gosp. vitez G a r z a r o l l i iz Po
stojne, gosp. J. R u d e ž iz Ribnice); — dalje je rado
sten naznanil, da tudi danes so častite a v s t r i j s k e 
k m e t i j s k e d r u ž b e poslale svoje zastopnike v naš 
zbor in sicer družba dunajska g. F. T r p i n c a , družba 
štajarska gosp. F. S c h m i d t a , družba gornjeavstrijska 
g. dr. H. C o s t a , družba hrvaško-slavonska, galiciška, 
češka, moravska, koroška in salcburška dr. Jan. B l e i -
w e i s a . Naposled je naznanil, da zbrani udje danes 
dobo: popis s t o l e t n i c e d r u ž b i n e 24. okt. 1. 1. (slo
venski in nemški), — poduk, kako ž i v o m e j o izreje-
jevati (slovenski in nemški); š o l a in k o r i s t n i t i č i , 
nemški spisal Fr. Schollmajer, — L. Pasteurseve sku
šnje o b o l e z n i s v i l n i h č r v i če v, in dr. Wilhelmovo 
spomenico o povzdigi p l a n i n s k e g a g o s p o d a r s t v a 
— oboje nemški poslano od si. ministerstva kmetijstva; 
seme h r a s t o v i h s v i l n i h č r v i č e v , poslano od g. 
Maha, seme a v s t r a l i j s k e t r a v e in t a r t a r s k e a j d e , 
poslal g. Trpinec, seme i n d i g e , poslal g. Devide iz 
Zagreba, in semena gozdnega drevja. 

Gosp. A. B r u s , tajnikov adjunkt, je bral potem 
važnejša opravila glavnega odbora od poslednjega ve
likega zbora do danes. Iz tega sporočila se je očitno 
razvidelo, kako nepotrebne bi bile tako imenovane „kme-
tijske zbornice", ker mnogo važnih obravnav je družba 
imela s c. kr. ministerstvom in c. kr. deželno vlado, 
ktere je odbor, če je treba bilo, s pomočjo p o d d r u z 
n ic temeljito rešil. — Število udov se je poslednji čas 
pomnožilo za 125. — To sporočilo odborovo je zbor 
brez debate v vednost vzel. 

Potem je predsednik dr. C o s t a zboru na znanje 
dal pismo, ki ga je pred začetkom zborovim v zbornici 

prejel od gosp. P . T r p i n c a in v kterem se predsed-
ništvu, ktero je 20 let vodil, odpoveduje zarad starosti, 
ki si počitka želi, ktera pa mu ne bode na poti, da bi 
tako koristne družbe ne podpiral z vso svojo udanostjo 
kakor dozdaj. — Predsednik obžaluje to odpoved, vendar 
nima upanja, da bi jo gosp. Trpinec preklical, ker že 
lani bi bil rad odložil predsedstvo; zato predlaga zboru: 
naj veleva odboru, da mu v imenu zborovem razodene 
z a h v a l n o s t za tolikoletno neutrudljivo in vspešno pri
zadevanje, in zbor naj vsklikne: slava mnogozasluže-
nemu predsedniku! Zbor enoglasno to stori. Konečno 
predlaga: naj zbor popoldne v o l i novega predsednika. 
Gosp. D e ž man nasprotuje voliti že danes, ker ne stoji 
na programu, češ, da bi to bilo zoper družbina pravila. 
Vitez G u t m a n s t h a l tudi misli, naj se volitev odloži 
za drugi veliki zbor, ker je stvar važna in je treba, da 
se udje kaj več pomenijo o volitvi. Dr . jDos ta se ne 
sklada z ugovorom, da bi bila volitev protipravilna, ker 
do popoldne je za pogovor dosti časa, vendar nima nič 
zoper to , da se volitev o d l o ž i do prihodnjega zbora. 
Temu pritrdi tudi zbor. 

Gosp. B r u s namesti blagajnika g. M. P r e g l - n a , 
po opravilih zadržanega, bere po družbinem pregledniku 
gosp. 8 te s k i , c. kr. rač. svetovalcu v pokoj i, pregle
dani račun 1867. leta in proračun za 1868. leta. D o 
h o d k i 1867. leta so znašali 9263 gold. 78 kr., s t r o š k i 
7908 gold. 73 kr., tedaj je čez stroške ostalo 1355 gld. 
5 kr. — P r o r a č u n za 1868. leto je narejen tako, da 
d o h o d k i utegnejo znesti 5331 gold., s t r o š k i pa 4452 
gold. 30 kr., po takem se utegne prihraniti 879 gold. 
30 kr. — Vsega premoženja ima družba 37861 gold. 

Po tem (se ve da v slovenskem jeziku) poroča 
dr. J a n . B l e i w e i s o novi vredbi k m e t i j s k i h p o d -
d r u ž n i c blizo tako-le: Glavni odbor je z razpisom od 
7. junija 1. 1. razposlal o k l i c po deželi, da se vsled 
novih družbinih postav bodo na novo osnovale tudi 
p o d d r ž n i c e ; v tem oklicu je povabil predstojnike 
sedanjih poddružnic, ude kmetijske družbe pa tudi 
druge kmetijske gospodarje in rodoljube, naj družbi 
razodenejo svoje misli, kako naj bi se na novo s lo-
ž i l e poddružnice, ter je v tem oklicu na podlagi več
letnih skušinj svoje mnenje izrekel, da je t e m b o l j š e , 
čem v e č se o s n u j e k m e t i j s k i h p o d d r u ž n i c ; 
prav bi tedaj bilo, da se ustanovijo m a n j š e poddruž
nice kakor so dozdanje bile, kterih je 21 bilo po šte
vilu c. kr. okrajnih (kantonskih) gosposk. čem več je 
poddružnic, tem lože se shajajo udje vsake poddružnice 
v zbore, in delovanje je dotičnemu poddružničnemu od
boru zelo olajšano. — Na to pa je posebno gledati, da 
je delovanje poddružnic na korist domačemu kmetijstvu, 
kajti poddružnice so desna roka glavnemu odboru; one 
so to , kar so veje drevesu, po kterih deblo svoje ži-
venje dobiva in razvija. 
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Odbor je na ta oklic iz dežele prejel veliko na

svetov, kako naj se poddružnice osnujejo, in na t e j 
p o d l a g i nasvetuje slavnemu zboru sledeče: 

1. za m e s t o l j u b l j a n s k o naj tudi glavni odbor 
zastopa p o d d r u ž n i c o . — Za o k o l i c o l j u b 1 j a n s k o 
naj se osnujejo poddružnice: 2. za faro St. Vid, za faro 
Preska in faro Sora, — 3. za faro Marija Devica v Polji, 
Sostro, Dol in sv. Helena, — 4. za faro Jezica, Črnuče, 
sv. Jakob in Šmartno, — 5. za faro Šmarje, Lipoglav, 
Ig, Rudnik in Želimlje, — 6. za faro Dobrava, sv. Ka
tarina in Brezovica. — Dalje naj se ustanovijo pod
družnice: 7. za faro Vrhnika, Borovnica, Preser in Ra
kitna, — 8. za faro Horjulsko, sv. Jošt, Polhov gradeč, 
— 9. za sodniški okraj kamniški, — 10. za sodniški 
okraj brdski, — 11. za sodniški okraj kranjski, — 12. 
za sodniški okraj loški, — 13. za sodniški okraj trži-
ški, — 14. za občino Kranjsko goro, Rateče in Bela 
peč, — 15. za občine Jesenice, Dovje in Koroška Bela, 
•— 16. za sodniški okraj radoliški b r e z bohinske do
line, — 17. za faro Bohinska Bistrica in faro Srednja 
Vas, — 18. za sodniški okraj višnjegorski, — 19. za 
sodniški okraj litijski, — 20. za sodniški okraj treban-
ski, — 21. za sodniški okraj žužemberški, - - 22. za 
sodniški okraj mokronoški, — 23. za občino Boštajn in 
občino Studenec, — 24. za občino Rateče, občino sv. Križ 
in občino Dvor, — 25. za občino Krško in občino Cirklje, 
— 26. za občino Raka in občino Bučka, — 27. za ob
čino Kostanjevica in občino sv. Križ pri Kostanjevici, 
občino Čatež in Dolina, — 28. za občino št. Jernej, — 
29- za sodniški okraj novomeški, — 30. za sodniški 
okraj ribniški, — 31. za sodniški okraj Velike Lašče, 
•— 32. za sodniški okraj kočevski, — 33. za sodniški 
okraj metliški in črnomeljski, — 34. za faro Logatec, 
faro Hotederšice in faro Kovte, — 35. za faro Planina, 
Unec in Studeno, — 36. za faro Cerknica, faro Begunje 
in Grahovo , — 37. za sodniški okraj Lož, — 38. za 
sodniški okraj postonjski do Razdrtega, — 39. za faro 
Razdrto, Senožeče in Vrem, — 40. za sodniški okraj 
notranje Bistrice, — 41. za sodniški okraj vipavski brez 
Črnega Vrha, — 42. za sodniški okraj idrijski z občino 
Črni Vrh. 

To je razdelitev poddružnic na podlagi prejetih na
svetov ; nasveti glavnega odbora zadevajo posebno le 
razdelitev o k o l i c e ljubljanske, ki je dozdaj zelo na
pačna bila zato, ker ste okolica ljubljanska in Vrhnika 
bili združeni, obseg njen tedej prevelik in vsacemu 
poddružničnemu predstojniku veliko prevelik. 

Po tem govoru je dr. B l e i w e i s v imenu glav
nega odbora predlagal: 

Naj si. zbor: 1. po prevdarku te osnove vsled 
§. 31. družbenih pravil ustanovi število in meje prihod
njih poddružnic, 2, glavnemu odboru se daje naloga, 
da izpelje novo osnovo poddružnic. 

Gosp. L. D i m i c želi, da bi se ta vredba danes 
ne sklenila, ker je stvar važna, ter nasvetuje, naj glavni 
odbor ta načrt razpošlje udom v pretres, potem naj 
odbor nasvete, ki jih od udov prejme, še enkrat pre-
vdari in poroča občnemu zboru, ki se skliče nalašč v 
ta namen. — Vitez G u t m a n s t h a l podpira ta predlog 
z dostavkom, naj zbor izvoli poseben odsek, ki poroča 
prihodnjemu zboru o vredbi prihodnjih poddružnic, ki 
naj bi se vse po o b č i n a h ustanovile. Gosp. D e ž m a n u 
ni jasno, zakaj je odbor odstopil od prejšnjih poddruž
nic; on ne vidi prave podlage novemu načrtu; pogreša 
doslednosti v novi složbi; okolica ljubljanska je na več 
poddružnic razdeljena namesti da bi bila združena, Raz
drto in Senožeče se ne sklada z Vremom, kjer vino 
pridelujejo; naposled nasvetuje, naj se ustanovi brez 
odloga začasna vredba. — Vitez G u t m a n s t h a l odgo
varja, da nova vredba je živa potreba vsled dozdanjih 

skušenj; poddružnice so bile dozdaj prevelike; vredijo 
naj se po o b č i n a h , ki so stanovitno telo, ne pa po 
političnih ali sodniških razmerah. — Gosp. dr. O r e l 
zagovarja novi načr t , kteremu glavni cilj in konec je 
t a , da se naši kmetje udeležujejo poddružničnega de
lovanja, a ne samo grajščaki in duhovščina. — Deželni 
glavar dr. pl. W u r z b a c h je zoper to , da se voli po
s e b e n odsek, ker tak poseben odsek, ki bi delal zu
n a j zbora in odbora, se ne vjema s parlamentaričnimi 
pravili; če je treba, naj se odbor sam pomnoži po za
upnih možeh. — Na to odstopi vitez G u t m a n s t h a l 
od svojega predloga, ki ga pa gosp. prof. K o n š e k 
pod svoje krilo vzame. — Dr. J . B l e i w e i s se čudi, 
da g. D e ž m a n ne v e , kar je oklic glavnega odbora 
od 7. junija razložil, zakaj je n o v e vredbe t reba, in 
da je motive pozabil, ki so bili ravnokar v „sporočiiu" 
navedeni. Odbor v svojem načrtu ni hotel nič oktroi-
rati ; naredil ga je na podlagi nasvetov, ki jih je od 
izvedenih mož iz dežele dobil, in kterih nasvete spo
štuje. Okolico ljubljansko pa je razdelil v več pod-
družnic zato, ker prav okolica ljubljanska je bila skor 
mrtva dozdaj, ker e n a poddružnica za veliko okrožje je 
toliko kot nič. Sicer pa dr. B l e i w e i s ne nasprotuje 
predlogu D i m i č e v e m u . Glasovanje je sprejelo Di 
mi če v predlog, D e ž m a n o v in K o n š e k o v pa pade. 

(Dalje prihodnjič.) 



List 50. 

Veliki zbor-kmetijske družbe 
v Ljubljani 24. novembra t. 1. 

(Dalje.) 
Odbornik gosp. J o ž . S e u n i g poroča v imenu 

glavnega odbora o d e n a r n i p o d p o r i , k i j o j e c. k. 
m i n i s t e r s t v o k m e t i j s t v a d r u ž b i p o d e l i l o za 
n a m e n e k m e t i j s k e . Sporočilo se začenja s tem, da 
naznanja, da je si. ministerstvo z odpisom od 13. ju
nija t. L družbo pozvalo, naj pove, za ktere namene bi 
denarne pomoči potrebovala in koliko. Glavni odbor j e 
v obširnem popisu razložil potrebo podpore za povzdigo 



živinoreje, vino- in sviloreje, gozdarstva in še druzih 
gospodarskih razdelkov. Z odpisom od 24. avg. 1. 1. 
j e si. ministerstvo odgovorilo, da zdaj , ko še za 1869. 
leto ni državni proračun izgotovljen, more družbi do
voliti le za p r e m i j e g o v e j e ž i v i n e 2200 gold., za 
n a k u p d o b r i h b i k o v 1500 gold., za povzdigo vi
no r e j e 400 gold. in za n a k u p z d r a v i h s v i l n i h 
j a j c i c 150 gold. Dalje pripoveduje sporočilo, kako, 
v soglasji z ministerskim dopisom, glavni odbor misli 
ta denar obrniti, da za p r e m i j e goveje živine razdeli 
prejetih 2200 gold. prihodnjo spomlad, — da plemenih 
bikov za 1500 gld. misli vzeti iz n)du Murske in Mollske 
doline in pa Mariahoferskega, — da se je zarad zdravih 
svilnih jajčic obrnil na g o r i š k i zavod, kteri po inini-
sterski podpori preiskuje svilode, in da zarad razdelitve 
onih 400 gold., ki so namenjeni povzdigi vinorejski, 
odbor še čaka več poddružničnih nasvetov. 

V razgovorih, ki so se po zaslišanem sporočilu za
čel i , razodeva odbornik vitez G u t m a n s t h a l svoje 
mnenje s tem, da potrdi bike za pleme iz Murske in 
Mollske doline, namesti Mariahoferskih pa , ki se težko 
čiste krvi nahajajo, naj se vzame Pincgavski rod, ki ga 
že imamo na Kranjskem. Odbornik g. S c h o l l m a j e r 
iz večletne lastne skušnje na Koroškem priporoča Ma-
riahoferski rod , ki ima vse tri lastnosti zedinjene, ki 
jih živinorejec želi od goveje živine, in meni, da tudi v 
goveji živini okolice Ribniške in Laške je kri Mariaho-
ferska. Gosp. D e ž m a n nasprotuje in v soglasji z g. 
prof. K o n š e k o m t rd i , da živina okolice Ribniške in 
Laške je štajarskega rodii. Gosp. S c h o l l m a j e r raz-
jasnuje svojo trditev zarad ribniške živine. Dr. Janez 
B l e i w e i s zagovarja odborov nasvet in privzame tudi 
Pincgavski rod, in misli, da druga važna reč je prošnja, 
naj ministerstvo dovoli, da gospodarju, k i j e bika za 
pleme prevzel in ga okolici za pleme pripušča, po preteku 
tega časa ostane p o l o v i c a onega denarja, za kterega 
se dosluženi bik mesarju proda. Temu pritrjuje tudi 
vitez G u t m a n s t h a l in g. dr. O r e l ; g. L a s n i k misli, 
da bi kontrola o tem težka bila: baron W o l k e n s p e r g 
meni, naj bi se to enako naredilo kakor je pri ces. vo
jaških konjih navada, ki po dobrem gleštanji čez 8 let 
ostanejo lastnina oficirjem. Na vprašanje g. Dežmana: 
kako je to , da je glavni odbor zdaj ministerstvu p r e 
m i j e za govejo živino nasvetoval, ker je vendar prej
šnji čas zoper premije bil? Dr. Jan. B l e i w e i s mu 
odgovarja, da med premijami s e d a n j i m i in premi
jami n e k d a n j i m i je velik razloček; na drugem mestu 
hoče o tem več govoriti. *) Nekdaj je za celo deželo 
bilo 600 gold. za premije namenjenih, zdaj jih je 2200 
gold.; s a m o na 3 mestih so delili m a j h n e premije, 
da ni bilo daljim živinorejcem mogoče do štacije priti; 
udeležilo se je tedaj m a l o gospodarjev in bližnji so 
pripeljali tako u b o g o živino, da so kresije še ta mali 
denar nazaj pošiljale, in če je vendar kako revno go
vedo dobilo dopoldne premijo, bilo je popoldne že me
sarju prodano — za pleme tedaj zgubljeno. Že leta 
1816. je družba kmetijska nasprotovala takim zavrže
nim premijam in je ponavljala večkrat svoje ugovore. 
Dr. B l ~ i w e i s sploh misli, da le l a s t n i in s t a n o 
v i t n i d o b i č e k more živinorejca vnemati k napredku, 
a ne opotočna l o t e r i j a po premijah, kterim je on na
sprotnik. — Po vseh teh debatah sklene zbor, naj se 
si. ministerstvo naprosi, da dovoli v to, da p o l o v i c a 
denarja, za kterega se dosluženi bik proda, ostane go
spodarju, ki ga je imel in gleštal za pleme okolici svoji. 

(Dalje prihodnjič.) 

*) Ker sporočilo o p o d k o v i j s k i u č i l n i c i ni moglo na vrsto 
priti, ni bila žalibog več beseda o tem; iz n a t i s n j e n e g a sporo
čila se bode povzelo, kar je treba. 
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Veliki zbor kmetijske družbe 
v Ljubljani 24. novembra t. 1. 

(Dalje.) 
V obravnavi zarad denarja, kterega je c. k. mini-

sterstvo kmetijstva dalo družbi v podporo kmetijstva, 
izrekaje vitez G u t m a n s t h a l željo, naj bi se vseh 
400 gold. obrnilo trt n i ča m (Rebschule). Gosp. D e ž -
man želi, naj bi se ministerstvo prosilo tudi pod
pore za p l a n i n s k o g o s p o d a r s t v o . Vitez Gutmans
thal, dr. Jan. Bleiweis^ dr. Orel in L. Dimic se skla
dajo s tem nasvetom, gosp. Dimec pa dodaja, da bi tu 
kaj malega ne doseglo namena. — Po glasovanji so 
bili vsi odborovi predlogi sprejeti z dodatkom, naj se 
ozir jemlje tudi na ravnokar izrečene nasvete. 

Tajnik dr. J. B l e i w e i s bere potem slovenski pisano 
sporočilo dr. Goste o k m e t i j s k e m s h o d u na Du
naj i od 9. do 14. nov. 1. L, pri kterem sta dr. Etbin 
Gosta in Jož, Seunig zastopala nase društvo. „Novice*' 
so že v 48. listu prinesle celo to sporočilo. — Dr. O r e l 
poprime po prebranem sporočilu besedo, i , nanašaj e 

List 51. 
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se na to, kar se je v kmetijskih časnikih o častnem 
zastopanji kmetijske družbe po naših poslancih bralo*), 
predlaga, naj se z a h v a l a izreče gospodoma poslan
cema. Zbor rad pritrdi temu predlogu. 

Gosp. S c h o l l m a j e r v imenu odbora poroča o 
k m e t i j s k i h t a b o r i h . Nasveti so bili , da se pri
hodnje leto napravijo taki tabori in to meseca avgusta 
in septembra; govori o kmetijskih in gozdarskih rečeh 
nai se razjasnujejo po djanskem dokazovanji, in naj so 
vsi slovenski razun nemškega Kočevskega ; glavni odbor 
ustanovi kraj in čas za to ; kdor se oglasi odboru, da 
hoče prevzeti tako nalogo, mora mu povedati, o čem 
misli govoriti. Vitez G u t m a n s t h a l željo izrekuje, 
naj odbor tudi dela na t o , da o b č n i z b o r kmetijske 
družbe ni zmirom le v Ljubljani, ampak tudi v kakem 
d r u g e m mestu na deželi in naj se pri taki priliki 
tudi naredi kaka majhna r a z s t a v a kmetijskih in goz
darskih stvari. - Predsednik dr. G o s t a zagotovlja, 
da glavni odbor tega nasveta ne bode prezrl. 

Tajnik dr. B l e i w e i s poroča zdaj (slovenski) o 
k m e t i j s k i h in g o z d a r s k i h u č i l n i c a h , in doka
zuje, da občni zbor 22. novembra 1865. leta j e po 
predlogu gosp. E d . P o u r - a sklenil, se obrniti do de
želnega zastopa, naj se ustanovi n i ž a g o z d a r s k a 
š o l a združena z nižo kmetijsko šolo v Ljubljani; 1867. 
leta, ko s e j e obhajala stoletnica družbe naše , j e za 
osnovo kmetijske šole po pismu zbor izbujal dr. R a z l a g , 
ud naše družbe v Brežicah. Ker naprava tacih učiiaic 
veliko stroškov prizadeva, kterih ustanoviti ni moč, do
kler revna dežela ne dobi svojega premoženja saj de
loma nazaj, j e tedaj še le letošnjemu deželnemu zboru 
bilo mogoče, z blagosrčno veliko podporo kneza S c h o n -
b u r g a , posestnika grajščine šneperske, za prihodnje leto 
n i ž j o g o z d a r s k o šolo ustanoviti; šola za sadje-, vino-
in svilorejo, in pa popolna kmetijska učilnica pa se 
mora odložiti do onega časa, ko doide deželi vzeto pre
moženje. Bodimo veseli — je rekel govornik — da za 
zdaj dobimo saj eno šolo, in v imenu odborovem pred
laga , naj zbor sklene z a h v a l n i c o knezu S c h o n -
b u r g u za blagodušno njegovo pripomoč. Zbor enoglasno 
pritrdi temu predlogu. Konečno naznanja govornik, da 
je uadlogar g. M a v r i c i j S c h e y e r družbi podal slo
venski rokopis knjige podnaslovom: „Navod, kako naj 
ravnajo posaraesni kmetje in soseske z gozdom." Iz
vedeni možje so to pisanje pregledali in odobrili; tedaj 
se bode odbor družbini obrnil do deželnega odbora, naj 
ta rokopis , kot pripomočno knjigo za gozdarsko šolo, 
blagovoli natisniti dati. Deželni glavar dr. pl. W u r z -
b a c h je zagotovil svojo podporo, da se ta želja izpolni. 

O novem natisu knjižice za p o d u k o m u r b o - in 
s v i l o r e j i , ktero j e družba kmetijska 1840. leta prvi
krat in 1859. leta vdrugič izdala, ktera pa j e popolnoma 
poprodana in sicer tako, da sama družba nima nobenega 
iztisa več , j e dr. B l e i w e i s v imenu odborovem na
svete va l , naj ga zbor pooblasti, da napravi t r e t j i 
natis. — Pri tej priliki naznanja vitez G u t m a n s t h a l , 
da ima že on p r i p r a v l j e n rokopis za knjižico tako, 
ki bode podobna oni knjižici, ki jo j e izdal o sadje-
reji, in ima med besedami potrebne podobice. Dr. B l e i -
w e i s nasvetuje: naj zbor namesti predloga odborovega 
sprejme blago ponudbo gosp. viteza G u t m a n s t h a l a. 
Zbor se zahvalo to stori. 

Ker je ura poldne že odbila, a mnogo toček pro
grame vih ne še rešenih, nasvetuje predsednik, naj pre
stane seja in se popoldne nadaljuje, in popoldne tudi voli 
n o v i p r e d s e d n i k družbe. Volitvi predsednika že po
poldne nasprotuje g. D e ž m a n , češ , da ne stoji na 

*) Tedaj tudi a d v o k a t more biti v kmetijskem zboru na pra
vem mestu, — se ve, da ne v s a k Ijubljansk advokat ali kak drug 
„Tagblattar." Vred. 

*) čudili smo se po tej razložbi, da je „Tagblatt'* brž drugi 
dan sum zagnal na odbor, čea , da je hotel volitev „po k o n t r a -
b a n t u v r i n i t i v zbor" (die Wahl einschmuggeln). — Pa<? mora 
sam prav prekanjen „kontrabantar** biti , kdor se na vrat na nos 
drzne d r u g i m podtikati kontrabantijo. Nemaki pregovor ima pač 
prav, ki pravi: „Wie der Schelm ist, so denkt er." Vred. 



List 52. 

Veliki zbor kmetijske družbe 
v Ljubljani 24. novembra t. 1. 

(Dalje.) 
Popoldne je zbor nadaljeval svoje obravnave. 
Gosp. L. D i m i c , ud glavnega odbora, je poročal 

o ž i v i h m e j a h , za ktere naj s e , ako so tako nare
jene , kakor je poslednji zbor sklenil, delijo m e d a l j e , 
in da je odbor po sklepu onega zbora natisniti dal 
k n j i ž i c o v 2000 iztisih s podobami (1500 slovenskih, 
500 nemških), ktera podučuje, kako naj se izrejajo 
žive meje (ploti). Po kratki razpravi, ktere sta se ude
ležila pl. dr. W u r z b a c b , ki zagovarja take meje le v 
posestvu gospodarjevem, ker z u n a j tega je „živa meja 
živ tat", in pa gosp. L a s n i k , kteri želi, naj se p r e d 
n o s t medalje da takim plotom, kteri so narejeni po 
podobi , ki jo je družba v omenjeni knjižici na svitlo 
dala , so obveljali sklepi poslednjega zbora z dodatkom 
L a s n i k o v i m . 

Potem bere gosp. L a s n i k , ud glavnega odbora, 
sporočilo odborovo o kmetijsko-gozdarskem časniku. 
Predlogi odborovi segajo v to, naj se namesti sedanjega 
letnika izdaja ta časnik t o l i k r a t na leto, kolikrat je 

za 3 pole gradiva nabranega, in udom brezplačno daje. 
— O tem sporočilu je bila živahna razprava. Gospod 
D e ž m a n se spodtikuje nad besedami sporočilnimi, 
ktere pravijo, da „narod naš, ki le slovenski ume, ne 
potrebuje druzega časnika, ker „Novice" vse prinašajo, 
kar se doma ali po svetu za kmetijstvo novega dobrega 
zgodi ali iznajde", in pravi, da o letošnji bolezni svil-
nih gosenic niso priobčile sporočila, kaj se je godilo ter 
vpraša: v kteri zvezi so „Novice" z družbo kmetijsko? 
Potem očituje, da „naznanila kmetijske družbe" ne pri
našajo popolnega računa in proračuna. — Dr. J. B l e i -
w e i s mu na to odgovarja, da se v „Novicah" o k m e 
t i j s k i h z a d e v a h v s e nahaja, kar se godi po svetu 
in je p r a k t i č n e v r e d n o s t i za naše ljudstvo; kdor 
druge kmetijske časnike prebira, mora to potrditi. O 
bolezni svilnih gosenic so „Novice" že toliko novic pri
nesle, da je škoda za papir, ker še dandanes nič o na-
tuVi te bolezni ne vemo. Pl. dr. W u r z b a c h potrjuje 
dr. B le i w e i s u , da nemški kmetijski časniki napisu-
jejo cele kupe pol, da pa se nahaja le veliko besedo
vanja , a malo jedra za praktičnega kmeta. — V tem 
smislu govori tudi dr. O r e l . — Gosp. S c h o l l m a j e r 
se ne čudi govoru Dežmanovemu, ker so mu „Noviceu 

znan trn v peti, „Novice" niso n i k o l i bile lastnina 
družbina in hoče to spričati s sporočilom rajncega žu
pana Hradeckega; ker pa predsednik misli, da ta stvar 
ne spada v to obravnavo in tudi gosp. D i m i c pravi, 
da v svojem predlogu, ki ga je v poslednjem zboru 
stavil zarad družbinega časnika, ni imel „Novic" v 
mislih, popusti g. S c h o l l m a j e r dalje dokaze, dodavši 
le še to , da n a t a n č n i p r e g l e d družbinega računa 
je vsakemu udu vsak čas odprt, ker se udje v občnem 
zboru še posebno v ta pregled vabijo. — Ko je še pl. 
dr. W u r z b a c h govoril za to, naj se tudi s l o v e n s k i 
sestavki novega časnika prestavljajo v nemški, kakor 
nemški v slovenski, ker tudi slovenske razprave zaslu
žijo nemškemu svetu priobčene bit i , so bili odborovi 
predlogi z dostavkom g. L. D i m i c a sprejeti, naj ta 
kmetijsko-gospodarski časnik izhaja saj d v a k r a t na 
leto. — Ker je g. dr. A h a č i č poročevalec o o k r a j 
n i h l o g a r j i h ali o k r a j n i h g o z d n a r j i h bolan, je 
g. S c h o l l m a j e r bral njegovo sporočilo, o kterem se 
je vnela dolga in živahna razprava. Jedro sporočila 
tega je bilo to-le: Gosp. L. D i m i c je o priliki stolet
nice kmetijske družbe spisal spomenico, v kteri nasve-
tuje vpeljavo o k r a j n i h l o g a r j e v (Distriktsforster). 
Gozdarski odsek kmetijske družbe, kteremu je dr. Jan. 
A h a č i č predsednik, je pretresal ta nasvet in poprašal 
še druge izvedence za njihovo mnenje. Z gosp. L. 
D i m i c e m enih misli za vpeljanje tacih logarjev je le 
g. S c h o l l m a j e r , vsi drugi gozdnarji, kakor g. Ed. 
R a n de , g. Pr. Vi č e l , g. K. S e i t n e r , g. A. S o v a n 
so z o p e r vpeljavo okrajnih logarjev, ktere bi imeli 
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država, dežela in posamesni posestniki gozdov plačati. 
Dr. A h a č i č je dodal tem mnenjem še svoje, in na-

fiosled v imenu glavnega odbora stavil sledeče pred-
oge: Občni zbor naj sklene: 1) kmetijska družba si 

ne b o d e prizadevala za postavo, po kteri naj se vpe
ljejo okrajni logarji, pa tudi n i z o p e r to, da se gozdi 
razdelijo posamesnim lastnikom; 2) tudi pri gozdih naj 
velja §. 362. obč. drž. zakonika, po kterem gospodar 
sme s svojo lastnino storiti kar mu je drago; 3) dolž
nost pa je družbi kmetijski, da se požene za to, da se že 
tako dolgo zavlečena zemljiščina odveza po patentu od 
5. julija 1853. leta in napotku od 31. oktobra 1857. leta 
vendar enkrat in to pravično in postavno dovrši; 4) da 
se g o z d n a p o s t a v a po potrebah naše dežele prena-
redi, in 5) da kmetijska družba za to skrbi, da se ljud
stvo naše d o b r o p o d u č i v gozdarskem gospodarstvu. 
Po prebranem sporočilu se je začela debata. 

(Konec prihodnjič.) 



List 53. 

Veliki zbor kmetijske družbe 
v Ljubljani 24. novembra t. 1. 

(Konec.) 
Živahna razprava se je potem začela zarad o k r a j 

n ih l o g a r j e v . Gosp. D e ž m a n je ves nevoljen o 
dr. AhaČičevem sporočilu, češ, da skor nič o tem ne go
vori, v čemur bi imelo govoriti, in se posebno huduje 
zarad tega, da sporočilo prilastuje lastniku celo oblast 
pokončati gozd. Predlog njegov j e , naj se sporočilo 
nazaj da odboru, da stvar iznova v prevdarek vzame. 
— Deželni glavar pl. dr. W u r z b a c h se sklada z 
dr. A h a c i c e v i m sporočilom, da ni treba okrajnih 
logarjev in to tem manj, dokler servitutna obravnava ni 
končana. Prvo je, da se določi: to je moje, to je tvoje; 
l a s t n i n a gozdov mora pred vsem biti rešena. Sicer je 
tudi on za to, da gospodar sme gospodariti, kakor mu 
za to občni državljanski zakonik pravico daje. Proti temu 
pa, da bi se gozdi tako pokončavali, da bi obnebje de
žele itd. škodo trpelo, imamo postave. — Vitez G u t -
m a n s t h a l se sklada z Dežmanovim predlogom. — 
Gosp. c. kr. d e ž e l n i p r e d s e d n i k poprime besedo 
kot ud družbe kmetijske, in pravi, da ni skor nikjer 
toliko različnih misli kakor o gozdarstvu. Res, da svo
bodni duh Časa hoče svobodno gospodarstvo tudi z gozdi; 
al od druge strani se glasijo hude tožbe o pokončevanji 
gozdov. V Avstriji imamo dobro gozdno postavo, al 
spolnovati se mora, zato bi ravno okrajni logarji bili 
pravi organi. Ministerstvo kmetijstva je s pohvalo spre-
jelo D i m i če v spis o okrajnih logarjih. — Gosp. Peter 
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K o z l e r povdarja potrebo, da se na Kranjskem skrbi 
za varstvo gozdov. — Gosp. L. D i m i c ni zadovoljen 
z dr. AhačiČevim sporočilom in statično dokazuje, da je 
treba varovati naše gozde, iz kterih se vsako leto okoli 
160.000 sežnjev lesa v e č poseka, kakor ga gozd izredi. 
Tudi jaz sem svobodoljuben — pravi g. Dimic — al 
svobodo ljubim tako,vktera ni na pogubo gozdom. Potem 
kaže na Francosko, Špansko, Svedijo in Norvegijo, kako 
slabo stoji ondi z lesom, ker vsak svobodno gospodari 
z gozdom kakor mu drago. — Gosp. pl. dr. W u r z -
b a c h odgovarja in kaže na slabo gospodarstvo cesar
skih grajščin, in ker tudi okrajni logarji bi bili cesarski 
uradniki, se po takem ni nadjati dobrega gospodarstva. 
Gosp. D e ž man nasprotuje pl. dr. W u r z b a c h u ter 
pravi, da ni rečeno, da okrajni logarji bi morali ces. 
uradniki biti, marveč deželni zastop mora skrbeti za 
take organe. — Gosp. c. kr. d e ž e l n i p r e d s e d n i k 
misli, da skrb za varstvo gozdov bi se najprimerniše 
izročila okrajnim zastopom, kajti na vsaki način je treba, 
da gozdna postava mora imeti posebne organe, ki jo 
izvršujejo. Tudi deželni glavar pl. dr. W u r z b a c h je 
za to, da se spolnuje gozdna postava, al ozir na nek
danjo kresijsko logarstvo v Postojni ne daje upanja, da 
bi se pri okrajnih logarjih gozdom bolje godilo. Gosp. 
dr. O r e l po svojih 621etnih skušnjah nasprotuje trdit
vam g. Dimica, da je kranjska dežela zgubila toliko 
gozda; ako bi to res bilo, ne videli bi na milijone 
centov š o t e brez porabe in vrednosti. Dr. J. B l e i -
w e i s predlaga, naj bode konec besedi in vprašanje 
zarad okrajnih logarjev naj pride na glasovanje. Vsi smo 
prišli v zbor pripravljeni na to vprašanje; al kakor se 
v tem, ali naj se zemlja r a z k o s u j e svobodno ali ne, 
ne bojo nikoli zedinili vsi glasi, tako bodo tudi o tem: 
ali naj se gozdi postavijo pod varstvo posebnih organov 
ali ne, zmiraj različne misli; to pa naj se nikar ne pre
zira, d a j e večina g o z d a r s k e g a odseka samega zoper 
okrajne logarje. — Gospod predsednik dr. G o s t a da 
glasovati in zbor po večini s p r e j m e predloge odbo-
rove z dostavkom gosp. deželnega glavarja: naj se si. 
vlada naprosi za to skrbeti, da se lastnina gozdov po 
gruntnih bukvah zavaruje. — Izmed odborovih pred
logov je bil tudi ta sprejet, da se gosp. A n d r . B r u s - u 
glede na njegovo 211etno, posebne hvale vredno služ
bovanje kot tajnika pomočniku letna plača od 367 gld. 
50 kr. poviša na 420 gold. 

Tajnik dr. B l e i w e i s poroča o predlogih družbe
nih p o d d r u ž n i c . — Poddružnica p o s t o j n s k a želi 
postavo za z l o ž b o z e m l j i š č . Pl. dr. W u r z b a c h 
misli, da glede na razmere naše dežele se z lepo ne bi 
dala izvrševati zložba, sila pa bi bila krivica. Dr. O r e l 
dodaja, da je vlada polajšala zložbo s tem, da vsa do-
tična pisma so koleka prosta. Tudi vitez G u t m a n s -
t h a l je dr. W u r z b a c h o v i h misli, ki nasvetuje, naj 
se popusti ta stvar. — Poddružnica m e t l i š k a , ki je 
poslala zapisnik svoje seje, ktera kaže posebno marlji
vost te poddružnice, želi, naj se manj premožnim po-
lajša pristop k družbi s tem, da plačujejo le po lo 
v i c o predpisanega letnega plačila. Ker to po družbinih 
pravilih ne more biti, zato je zbor sklenil, naj si vsaka 
poddružnica p o l o v i c o letnega plačila, ki ga odrajtu-
jejo udje njene poddružnice, pridrži za svoje potreb
ščine. Ta poddružnica želi vpeljavo o k r a j n i h l o g a r 
j e v in d e ž e l n e a s e k u r a c i j e . Zbor je sklenil, naj 
odbor prevdari vpeljavo deželne asekuracije združene z 
d e ž e l n o h i p o t e k n o b a n k o in o tem ob svojem 
času poroča. — Poddružnica k o č e v s k a nasvetuje, naj 
družba izd& p o d u k o u m n i n a p r a v i g n o j n i š č in 
pa svoj letnik v m n o z i h zvezkih. O prvi želji omenja 
tajnik, da ni davno, kar je družba v 2000 iztisih izdala 
poduk pod naslovom: „Gnojnišče kmetovalca zlati rud-

nik, poslovenil dr. Jan. Bleiweis", in da druga želja 
se je spolnila po današnjem sklepu. — Poddružnica 
v i p a v s k a želi, naj se letnina od 2 gold. zniža na 
50 kr. Letnina je tako nizka, da glede na potrebe 
družbine se ne da brez škode znižati. — Gosp. D e ž -
m a n se pritoži, da gozdarski odsek ni porajtal spisa 
njegovega o črnem borovcu, ki je važno drevo zarad lesa 
in smole, in želi, da se pozornost obrne na to drevo. 
Gospoda P. K o z l e r in vitez G u t m a n s t h a l podpi
rata ta predlog. — Ker je čas že zelo pretekel, spo
ročilo o gospodarstvu d r u ž b e n e g a v r t a in o š o l i 
p o d k o v n i in ž i v i n o z d r a v i l s k i pa ste zelo obširni, 
se je opustilo branje njuno s tem pristavkom, da se 
natisnite v letniku. — Potem priporoča gosp. dr. O r e l 
p o v z d i g o o v č j e r e j e na K r a n j s k e m in nasvetuje, 
naj družba kmetijska prosi si. ministerstvo za 1000 gld., 
da se nakupi žlahnejih ovnov, zlasti jezerskih (Seelan-
der). Predlog je bil sprejet. (Drugi pot prines6 „No-
vice" ves govor), ravno tako govor g. S o l l m a j e r - a , 
kteri nasvetuje, naj se družba prizadene za to, da se 
naredi d e ž e l n a p o s t a v a za b r a m b o k o r i s t n i h 
t i č i c , in da se mladež v š o l i podučuje o tej koristi. 
Dr. B l e i w e i s misli, da taka postava, ako hoče imeti 
zaželeni cilj in konec, bi morala biti m e d n a r o d n a . 
Pl. dr. VVurzbach želi d r ž a v n o postavo, g. D e ž -
m a n pa pravi, da nobena postava ne koristi, ako se 
ne spolnuje, in to vidimo v Ljubljani na tičjem trgu. 
Predloga S o 11 maj e r j e v a se sprejmeta. 

S r e b e r n a m e d a l i j a za pridno sadje- ali murvo-
rejo je bila priznana: preč. misijonarju F r a n c P i r c u , 
J o ž e f u J a r c u mlajšemu v Medvodah, A n t o n u Vol
č i č u , oskrbniku pri farovžu v D r a g a t u š i , J o ž e f u 
F a z a n u , logarju v Poljanah, M a t e v ž u D e ž m a n u 
v Radolici in Fr. K a d i v c u v Loki, — č a s t n o p i s m o 
pa g. J o ž e f u T u r n i , učitelju v Radolici s priporo
čilom za Metelkovo ustanovo, in pa K a š p a r j u T r e -
b e c - u , kmetu v Senožečah za izgledno gospodarstvo 
njegovo. 

V g l a v n i o d b o r so bili zopet voljeni gospodje 
dr. O r e l , L. D i m i c in L a s n i k . 

Za č a s t n e g a u d a je z izklikom voljen grof Al
f r e d P o t o č k i , c. kr. minister kmetijstva, — za d o-
p i s a j o č e ude pa gospodje baron K. W e i s s , c. kr. 
sekcijski prednik, dr. V i l e l m H a m m , c. k. minister-
ski svetovalec, dr. L o r e n c , c. k. ministerski tajnik v 
ministerstvu kmetijstva, J. V o k a n , posestnik v Celji 
in Rudolf T e m p l e v Peštu. 

Ob 1/,1 8. uri zvečer je zbora predsednik s kratkim 
ogovorom sklenil sejo z zahvalo vsem pričujočim za 
njihovo marljivost, po kteri je bilo mogoče veliko važ
nih stvari dovršiti, in še posebno gospodoma c. kr. de
želnemu predsedniku in deželnemu glavarju. 


